ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ ΤΗΣ ΑΡΧΑΙΑΣ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΓΛΩΣΣΑΣ ( α΄τηλ/ψη 2-4-20) ΤΑΞΗ Α΄ ΤΜΗΜΑ 1ο 

ΑΝΤΩΝΥΜΙΕΣ

Αντωνυμίες λέγονται οι κλιτές λέξεις που χρησιμοποιούνται στο λόγο κυρίως στη θέση ονομάτων (ουσιαστικών ή επιθέτων): ῥώμη μετὰ μὲν φρονήσεως ὠφέλησεν, ἄνευ δὲ ταύτης (δηλ. τῆς φρονήσεως) ἔβλαψε – τοὺς ἀγαθοὺς ἄνδρας πάντες τιμῶσι· τοιοῦτοι (δηλ. ἀγαθοί) καὶ ὑμεῖς γίγνεσθε.
 
Τα είδη των αντωνυμιών
220. Οι αντωνυμίες είναι εννέα ειδών: 1) προσωπικές, 2) δεικτικές, 3) οριστικές ή επαναληπτικές, 4) κτητικές, 5) αυτοπαθητικές, 6) αλληλοπαθητικές, 7) ερωτηματικές, 8) αόριστες και 9) αναφορικές.
 
1. Προσωπικές αντωνυμίες
221. Προσωπικές λέγονται οι αντωνυμίες που φανερώνουν τα τρία πρόσωπα του λόγου.
Πρώτο πρόσωπο είναι εκείνο που μιλεί: εγώ·
Δεύτερο πρόσωπο είναι εκείνο που του μιλούμε: σύ·
Τρίτο πρόσωπο είναι εκείνο για το οποίο γίνεται λόγος: αὐτός, ἐκεῖνος κτλ.
222. Οι προσωπικές αντωνυμίες κλίνονται έτσι:
	Ενικός αριθμός

	
	α' πρόσ.
	β' πρόσ.
	γ' πρόσ.

	ον.
	ἐγὼ
	σὺ
	—

	γεν.
	ἐμοῦ, μου
	σοῦ, σου
	(οὗ)

	δοτ.
	ἐμοί, μοι
	σοί, σοι
	οἷ, οἱ

	αιτ.
	ἐμέ, με
	σέ, σε
	(ἓ)

	 
Πληθυντικός αριθμός

	ον.
	ἡμεῖς
	ὑμεῖς
	(σφεῖς)

	γεν.
	ἡμῶν
	ὑμῶν
	(σφῶν)

	δοτ.
	ἡμῖν
	ὑμῖν
	σφίσι(ν)

	αιτ.
	ἡμᾶς
	ὑμᾶς
	(σφᾶς)



Άσκήσεις

1.Να συμπηρώσετε τα κενά με τους ζητούμενους τύπους των προσωπικών αντωνυμιών 

Τίς  (σύ, δοτ. εν. αδύνατος τύπος) πατὴρ καὶ πόθεν τῶν δήμων
Ἐὰν δὲ κατάσχωμεν  (ἐγώ, ον. πλ.) ἃ βουλόμεθα
Ἔπειθ’ , (ἐσύ, ον. πλ.) ὦ ἄνδρες Ἀθηναῖοι...
Ὦ ἄνδρες, εὔνοιαν πλείω παρασχέσθαι  (ἐγώ, δοτ. εν.) τῷ ἀπολογουμένῳ
Τούτους τοὺς νόμους ἀναγράψαντες  (σύ, δοτ. πλ.) παρακατέθεντο,
καὶ  (σύ, αιτ. πλ.) αὐτῶν ἐπέστησαν φύλακας.
'Ετύγχανε δ’  (ἐγώ, γεν. πλ.) νεώτατος ὤν
Καὶ εἰ τοῦτο ἔπραξας, οὐδ’ ἂν εἷς  (σύ, γεν. εν.)μᾶλλον τῶν πλεόντων ἐθαυμάζετο






2. Στο ακόλουθο κείμενο να αναγνωρίσετε τους τύπους των προσωπικών αντωνυμιών.

Κύων καὶ πρόβατον.

Ὅτε τὰ ζῷα φωνὴν εἶχε, τὰ πρόβατα ἔλεγε τῷ δεσπότη· «Ἡμεῖς, ὦ δέσποτα, ἔριά σοι παρέχομεν καὶ τυρόν τοῖς δ' ἀμνοῖς ἡμῶν τρέφομεν τὰ τέκνα. Σὺ δ’ οὐδὲν παρέχεις ἡμῖν, εἰ μή ἡμεῖς ἐκ τῆς γῆς λαμβάνομεν· ὁ δέ κύων, καίτοι οὐδέν παρέχει σοι, ἐκ τοῦ σίτου καθ’ ἡμέραν λαμβάνει». Ὁ δὲ κύων ἔλεγεν· «῏Ω ἀνόητον πρόβατον, ἡ γλῶσσά σου προτρέχει τῆς διανοίας. Ἐγώ εἰμι χρησιμώτερος ὑμῶν· ἔργον μὲν γὰρ ὑμῶν ἐστι παρέχειν τὰ ἀγαθὰ τῷ δεσπότῃ, ἄλλον δὲ πόνον ὑμεῖς οὐκ ἔχετε. Εἰ δ’ ἐγὼ μὴ ἐφύλαττον ὑμᾶς, ἐκινδυνεύετε ἂν πάσχειν κακὰ ὑπὸ τῶν ἐχθρῶν. ἡμᾶς δ’ ἀνάγκη ἀεὶ φυλάττειν καὶ σῴζειν ὑμᾶς ἐκ τῶν κινδύνων ».

Σημείωση 1. Από τους τύπους του γ΄ προσώπου εύχρηστοι ήταν κυρίως οι τύποι της δοτικής οἷ, σφίσι(ν). Συνήθως στις θέση της προσωπικής αντωνυμίας του γ΄ προσώπου οι αρχαίοι χρησιμοποιούσαν στην ονομαστική τις δεικτικές αντωνυμίες οὗτος, ἐκεῖνος, ὅδε και στις πλάγιες πτώσεις την επαναληπτική αντωνυμία αὐτός.

Σημείωση 2. Οι τύποι των προσωπικών αντωνυμιών, όταν χρειάζεται να δηλωθεί έμφαση, παίρνουν στο τέλος το εγκλιτικό μόριο γε (= βέβαια ή τουλάχιστο) και τονίζονται έτσι: ἔγωγε, ἐμοῦγε, ἐμέγε - ἡμεῖσγε κτλ. – σύγε, σοῦγε κτλ.
Η ονομαστική και αιτιατική του πληθυντικού των προσωπικών αντωνυμιών παίρνουν περισπωμένη: ἡμεῖς, ἡμᾶς - ὑμεῖς, ὑμᾶς - σφεῖς, σφᾶς (με συναίρεση από το ἡμέ-ες, ἡμέ-ας κτλ.).

https://www.youtube.com/watch?v=DWV4xInqr9Q
                                     Β. ΕΙΔΙΚΕΣ ΠΕΡΙΠΤΩΣΕΙΣ ΣΤΗΝ ΚΛΙΣΗ ΣΥΝΗΡΗΜΕΝΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ
1. Για την πρώτη τάξη –άω/ῶ ( εξαιρέσεις)
· Τα ρήματα ζῶ, πεινῶ, διψῶ και χρῶμαι είναι συνηρημένα σε –ήω, –ῶ.
· Ακολουθούν τα –άω, –ῶ, αλλά σχηματίζουν κατάληξη–η και –ῃ, όπου τα υπόλοιπα σχηματίζουν κατάληξη –α και –ᾳ αντίστοιχα (π.χ. πεινῶ, πεινῇς, πεινῇ, πεινῶμεν, πεινῆτε, πεινῶσιν).
Στη συνέχεια ακολουθούν υποδείγματα κλίσης στην ενεργητική και παθητική φωνή.
Κλίση Εξαιρέσεων
                                                                  Ενεργητική Φωνή
                                                                                Ενεστώτας
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική

	ζήω            >    ζῶ
ζήεις          >    ζῇς
ζήει            >    ζῇ
ζήομεν       >    ζῶμεν
ζήετε         >    ζῇτε
ζήουσιν      >    ζῶσιν
	ζήω            >    ζῶ
ζήεις          >    ζῇς
ζήει            >    ζῇ
ζήομεν       >    ζῶμεν
ζήετε         >    ζῇτε
ζήουσιν      >    ζῶσιν
	ζήοιην        >   ζῴην
ζήοιης        >   ζῴης
ζήοιη          >    ζῴη
ζήοιμεν      >    ζῷμεν
ζήοιτε        >    ζῷτε
ζήοιεν        >     ζῷεν


 
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	                   —
ζήε              >       ζῆ
ζηέτω          >       ζήτω
                   —
–                  > –
–                  >  
	ζήεν > ζῆν
	ζήων            >    ζῶν
ζήουσα        >    ζῶσα
ζήον            >    ζῶν


Παρατατικός
	Οριστική

	ἔζηον               >         ἔζων
ἔζηες                >         ἔζης
ἔζηε                 >         ἔζη
ἐζήομεν            >         ἐζῶμεν
ἐζήετε             >         ἐζῆτε
ἔζηον               >         ἔζων


Μέση Φωνή
Ενεστώτας
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική

	χρήομαι      >   χρῶμαι
χρήει (-ῃ)    >   χρῇ
χρήεται       >   χρῆται
χρηόμεθα   >   χρώμεθα
χρήεσθε     >   χρῆσθε
χρήονται     >   χρῶνται
	χρήομαι      >   χρῶμαι
χρήει (-ῃ)    >   χρῇ
χρήεται       >   χρῆται
χρηόμεθα   >   χρώμεθα
χρήεσθε     >   χρῆσθε
χρήονται     >   χρῶνται
	χρηοίμην        >    χρῴμην
χρήοιο            >    χρῷο
χρήοιτο          >    χρῷτο
χρηοίμεθα     >    χρῴμεθα
χρήοισθε       >    χρῷσθε
χρήοιντο        >    χρῷντο


 
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	—
χρήου          >   χρῶ
χρηέσθω     >   χρήσθω
—
χρήεσθε      >   χρῆσθε
χρηέσθων   >   χρήσθων
	χρήεσθαι > χρῆσθαι
	χρηόμενος       >    χρώμενος
χρηομένη        >    χρωμένη
χρηόμενον       >    χρώμενον



                                                                          Παρατατικός
 
	Οριστική

	ἐχρηόμην                     >  ἐχρώμην
ἐχρήου                         >         ἐχρῶ
ἐχρήετο                       >         ἐχρῆτο
ἐχρηόμεθα                  >         ἐχρώμεθα
ἐχρήεσθε                    >         ἐχρῆσθε
ἐχρήοντο                     >         ἐχρῶντο



2. για τη β΄ταξη -έω/ῶ

Εξαιρέσεις
· Τα ασυναίρετα ρήματα σε -έω με μονοσύλλαβο θέμα (π.χ. πλέω, πνέω κ.λπ.) γίνονται συνηρημένα, όπου το –ε του θέματος συναντά –ε ή –ει. Εξαίρεση αποτελεί το β΄ ενικό Οριστικής του ρήματος δέομαι, που παραμένει δέει (π.χ. πλέω, πλεῖς, πλεῖ, πλέομεν, πλεῖτε, πλέουσιν).
Στη συνέχεια ακολουθούν υποδείγματα κλίσης στην ενεργητική και παθητική φωνή.
Κλίση Εξαιρέσεων
Ενεστώτας Ενεργητική Φωνή
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική

	πλέω          > πλέω
πλέεις        >   πλεῖς
πλέει          >   πλεῖ
πλέομεν     >   πλέομεν
πλέετε        >   πλεῖτε
πλέουσιν    >   πλέουσιν
	πλέω           >   πλέω
πλέῃς          >   πλέῃς
πλέῃ            >   πλέῃ
πλέωμεν     >   πλέωμεν
πλέητε        >   πλέητε
πλέωσιν      >   πλέωσιν
	πλέοιμι       >   πλέοιμι
πλέοις         >   πλέοις
πλέοι           >   πλέοι
πλέοιμεν     >   πλέοιμεν
πλέοιτε       >   πλέοιτε
πλέοιεν       >   πλέοιεν


 
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	—
πλέε            >    πλεῖ
πλεέτω       >    πλείτω
—
πλέετε        >    πλεῖτε
πλεόντων    >   πλεόντων
	πλέεν  > πλεῖν
	πλέων       >   πλέων
πλέουσα   >   πλέουσα
πλέον        >   πλέον



Παρατατικός 
	Οριστική

	ἔπλεον    >              ἔπλεον
ἔπλεες    >                   ἔπλεις
ἔπλεε     >                   ἔπλει
ἐπλέομεν    >             ἐπλέομεν
ἐπλέετε  >                 επλεῖτε
ἔπλεον    >              ἔπλεον


 
Μέση Φωνή
Ενεστώτας
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική

	πλέομαι      >   πλέομαι
πλέει (-ῃ)    >   πλεῖ , πλέῃ
πλέεται      >   πλεῖται
πλεόμεθα   >   πλεόμεθα
πλέεσθε     >   πλεῖσθε
πλέονται     >   πλέονται
	πλέωμαι      >   πλέωμαι
πλέῃ            >   πλέῃ
πλέηται       >   πλέηται
πλεώμεθα   >   πλεώμεθα
πλέησθε      >   πλέησθε
πλέωνται    >   πλέωνται
	πλεοίμην     >    πλεοίμην
πλέοιο         >    πλέοιο
πλέοιτο       >    πλέοιτο
πλεοίμεθα  >    πλεοίμεθα
πλέοισθε     >    πλέοισθε
πλέοιντο     >    πλέοιντο


 
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	—
πλέου          >   πλοῦ
πλεέσθω     >   πλείσθω
—
πλέεσθε      >   πλεῖσθε
πλεέσθων   >   πλείσθων
	πλέεσθαι     >  πλεῖσθαι
	πλεόμενος    >   πλεόμενος
πλεομένη      >   πλεομένη
πλεόμενον  >     πλεόμενον


Παρατατικός
	Οριστική

	ἐπλεόμην       >                 ἐπλεόμην
ἐπλέου            >               ἐπλέου
ἐπλέετο          >               ἐπλεῖτο
ἐπλεόμεθα     >                ἐπλεόμεθα
ἐπλέεσθε        >               ἐπλεῖσθε
ἐπλέοντο         >              ἐπλέοντο



δέομαι
 
	Μέση

	 
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	Ενεστώτας
	δέομαι
δέῃ (ει)
δεῖται
δεόμεθα
δεῖσθε
δέονται
	δέωμαι
δέῃ
δέηται
δεώμεθα
δέησθε
δέωνται
	δεοίμην
δέοιο
δέοιτο
δεοίμεθα
δέοισθε
δέοιντο
	 
δέου
δείσθω
 
δεῖσθε
δείσθων ή δείσθωσαν
	δεῖσθαι
	δεόμενος
δεομένη
δεόμενον
κλίση

	Παρατατικός
	ἐδεόμην
ἐδέου
ἐδεῖτο
ἐδεόμεθα
ἐδεῖσθε
ἐδέοντο
	 

	Μέλλοντας
	δεήσομαι

	Αόριστος
	 

	Παρακείμενος
	δεδέημαι

	Υπερσυντέλικος
	ἐδεδήμην


3. Για τη γ΄τάξη –όω/ῶ
ῥιγῶ
 
	Ενεργητική

	 
	Οριστική
	Υποτακτική
	Ευκτική
	Προστακτική
	Απαρέμφατο
	Μετοχή

	Ενεστώτας
	ῥιγῶ
ῥιγῷς
ῥιγῷ
ῥιγῶμεν
ῥιγῶτε
ῥιγῶσι(ν)
	ῥιγῶ
ῥιγῷς
ῥιγῷ
ῥιγῶμεν
ῥιγῶτε
ῥιγῶσι(ν)
	ῥιγώην
ῥιγώης
ῥιγώη
ῥιγῷμεν
ῥιγῷτε
ῥιγῷεν
	 
	ῥιγῶν
	ῥιγῶν
ῥιγῶσα
ῥιγῶν
κλίση

	Παρατατικός
	ἐρρίγων
ἐρρίγως
ἐρρίγω
ἑρριγῶμεν
ἐρριγῶτε
ἐρρίγων
	To ρ. ῥιγῶ (= με πιάνει ρίγος, κρυώνω) είχε χαρακτήρα ω (θ. ῥιγ-) και γι' αυτό, όταν συναιρείται, έχει ω και ῳ, όπου τα ρήματα σε -όω έχουν ου ή οι (δηλ. συναιρεί το χαρακτήρα ω με το επόμενο φωνήεν των (ολικών) καταλήξεων παντού σε ω και ῳ):

	Μέλλοντας
	ῥιγώσω

	Αόριστος
	ἐρρίγωσα

	Παρακείμενος
	ἐρρίγωκα

	Υπερσυντέλικος

	
	
	
	
	
	



ΑΣΚΗΣΕΙΣ
1.Στις παρακάτω φράσεις να εντοπίσετε τους τύπους συνηρημένων ρημάτων α’ τάξεως, να τους αναγνωρίσετε γραμματικά και να τους μεταφέρετε στον άλλο αριθμό:
α. Ἀλλά͵ φίλοι γὰρ οἱ παρόντες ἐν λόγῳ͵ τί ταῦτα τοὺς Λάκωνας αἰτιώμεθα;
β. Οὐδὲ διψῶσιν οὐδὲ πεινῶσιν ἄνθρωποι͵ πρὶν σοφοὶ γενέσθαι; Διψῶντες οὖν ὕδατος οὐκ ἔχουσι χρείαν οὐδ΄ ἄρτου πεινῶντες.
γ. Ἡ μὲν φαρμακευτικὴ διὰ φαρμάκων ἰᾶται τὰς ἀρρωστίας͵ ἡ δὲ νοσογνωμονικὴ (= επιστήμη του γιατρού, διαγνωστική) διὰ τοῦ γνῶναι τὸ ἀρρώστημα.
δ. Μὴ βοᾶτε· καὶ γὰρ τυγχάνει οὗτος πρόσθεν καθεύδων (= να κοιμάται).

2. α αντιστοιχίσετε τις λέξεις της στήλης Α΄ με τη γραμματική αναγνώρισή τους στη στήλη Β΄ (ένα στοιχείο της στήλης Β΄ περισσεύει):
	Α΄
	Β΄

	1.       ὁρᾷς
2.       ἐῶμεν
3.       πεινῶντες
4.       τιμάσθω
5.       δρᾶν
6.       χρῷο
7.       δρᾶσθαι
	α. απαρ. ενεστ. ε.φ.
β. β’ εν. ευκτ. ενεστ. μ.φ.
γ. απαρ. ενεστ. μ.φ.
δ. γ΄ εν. οριστ. ή υποτ. ενεστ. μ.φ.
ε. β΄ εν. οριστ. ενεστ. ε.φ.
στ. α’ πληθ. οριστ. ή υποτ. ενεστ. ε.φ.
ζ. γ´ εν. προστ. ενεστ. μ.φ.
η. ονομ. πληθ. αρσ. γεν. μτχ. ενεστ. ε.φ.




3. Να συμπληρώσετε τις φράσεις με τους σωστούς τύπους των συνηρημένων ρημάτων της β΄τάξης που δίνονται στις παρενθέσεις:

α. Οἱ δὲ ἔφοροι ἐπεὶ ἤκουσαν τὸ πάθος͵ ………………………… (λυπέομαι–οῦμαι, παρατ. γ’ πληθ.)
β. Προεῖπαν (= είπαν προκαταβολικά) δὲ ταῖς γυναιξὶ μὴ ……………………… (ποιέω-ῶ, απαρ.) κραυγήν͵ ἀλλὰ σιγῇ (=σιωπηλά) τὸ πάθος φέρειν..
γ. Τὰ μηδέν ……………………… (ὠφελέω-ῶ, μτχ. ενεστ.) μὴ ……………………… (πονέω-ῶ= κοπιάζω, β΄ εν. προστ. ενεστ.) μάτην (=μάταια).
δ. Νοῦν ἡγεμόνα ……………………… (ποιέομαι-οῦμαι, β’ εν. προστ. ενεστ.)
ε. Πάντα ………………………, (ῥέω, γ’εν. οριστ. ενεστ.) ἒστι δὲ παγίως(=σταθερό) οὐδέν.
στ. ……………………… (θέω= τρέχω, γ΄ εν. παρατ.) δὲ τις ἀγγελλῶν τὸ γεγονός.


4. Να συμπληρώσετε τους τύπους που σας ζητούνται στον παρακάτω πίνακα.

	ΡΗΜΑ
	ΤΥΠΟΣ
	ΑΠΑΝΤΗΣΗ

	αἰνέω-ῶ
	γ΄ πληθ. ευκτ. ενεστ.
	

	δέω(δένω)
	β΄ εν. υποτ. ενεστ.
	

	ἐπιμελέομαι-οῦμαι
	β΄ εν. οριστ. παρατ.
	

	ἐπιχειρέω-ῶ
	α΄ πληθ. ευκτ. ενεστ.
	

	δέομαι (έχω ανάγκη)
	β΄ εν. υποτ. ενεστ.
	

	πλέω
	γ΄ πληθ. προστ. ενεστ.
	

	αἰδέομαι-οῦμαι
	β΄ εν. υποτ. ενεστ.
	

	αἱρέομαι-οῦμαι
	γ΄ εν. ευκτ. ενεστ.
	

	ἀρκέω-ῶ
	β΄ πληθ. οριστ. παρατ.
	

	ὑπισχνέομαι-οῦμαι
	β΄ εν. ευκτ. ενεστ.
	

	
	
	



Α. Να συμπληρώσετε τα κενά των προτάσεων με τους τύπους των ρημάτων της γ΄ταξης  που σας ζητούνται:

1.Τοὺς κακοὺς οἱ Θεοὶ ……………………… (μαστιγῶ, οριστ. ενεστ. γ΄ πληθ. ε.φ)
2. Οἱ κύνες …………………….. (δηλῶ, οριστ. ενεστ. γ΄ πληθ. ε.φ) οὐ δάκνοντες τοὺς καθίζοντας.
3. Τὰς πόλεις ………………………. (κενῶ, οριστ. ενεστ. γ΄ πληθ. ε.φ.) τῶν ἀγαθῶν ἀνδρῶν.
4. …………………………… (ἐλευθερῶ, προστ. ενεστ. β΄ πληθ. ε.φ.) πατρίδα, παῖδας θεῶν τε ἱερά.
5. ………………………. (ζηλῶ, οριστ. ενεστ. α΄ ενικ. ε.φ.) σε τοῦ πλούτου καὶ τῆς εὐγλωττίας.

Β. Να αντιστοιχίσετε τη στήλη Α΄ με τη στήλη Β΄. Προσοχή στη στήλη Β΄ περισσεύει ένα στοιχείο.
          Α΄                                                       Β΄
1. πληροῖς                                     γ΄ ενικ. προστ. ενεστ. ε.φ
2. ἐπανορθούτω                            β΄ ενικ. υποτ. ενεστ. ε.φ
3. στεφανοῦν                                α΄πληθ. οριστ. π.ρ.τ. ε.φ
4. ἠλευθεροῦμεν                          απαρέμφατο ενεστώτα
5. ἀξιοῖεν                                      β΄πληθ.οριστ.π.ρ.τ, ε.φ
                                                      γ΄πληθ. ευκτ. ενεστ. ε.φ

Γ. Να συμπληρώσετε τους τύπους των ρημάτων που σας ζητούνται.
α.    β΄ ενικ. οριστ. ενεστ. ε.φ. του ρ. ταπεινῶ      .........................
β.    β΄ πληθ. οριστ. π.ρ.τ. ε.φ. του ρ. ζηλῶ         .........................
γ.    γ΄ενικ. οριστ. π.ρ.τ. ε.φ. του ρ. δηλῶ            .........................
δ.    γ΄ πληθ. υποτ. ενεστ. του ρ. ὑπνῶ               .........................
ε.    α΄ ενικ. υποτ. ενεστ. ε.φ. του ρ. ὀρθῶ           .........................
στ.  β΄ πληθ. οριστ. ενεστ. ε.φ. του ρ. ἀξιῶ          .........................
ζ.    απαρέμφατο ενεστώτα του ρ. ἀρῶ                .........................
η.   α΄ πληθ. υποτ. ενεστ. ε.φ. του ρ. δικαιῶ         .........................
                                                                                                                         
Η ΚΑΘΗΓΗΤΡΙΑ 
ΜΑΡΙΑΝΝΑ ΤΕΡΖΑΚΗ
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